
 !         26. 04.2022 
 Distrikt 9 

Referat  
erstatter referat af 16. april 2022 

fra 

Årsmøde for Distrikt 9 (D9), Nordsjælland og Bornholm 

Tid og Tirsdag den 5. april 2022, kl 9.30 - 16.00 
sted  Nordsjællands Konference Center, Gydevang 39-41, Allerød 

Deltagere Birgit Auhagen, Birthe Berger, Helle Christensen, Steffen Christiansen. Elin  
  Damgaard, Manfred Dietrich, Vibeke Dyrelund, Vagn Eisensee, Mogens  
  Hansen, Alex Henriksen, Kirsten Holmehøj, Lise Høst, Erik Daugaard Jensen,  
  Erik Jørgensen, Preben Kay, Jens Jacob Krintel, Lene Krintel, Gerner Nielsen, Kai 
  Nørrung, Dorete Olsen, Erling Petersen, Birger Rasmussen, Per Roswall, Carsten 
  Rygaard, Marianne Tinggaard og Nancy Viborg. 

Afbud Peter Brandi (afgik som formand 27.03.2022, ny formand: Bent Ole Mitens),  
  Kirsten Nørskov, Erik Poulsen og Kirsten Mortensen. 

Formanden bød velkommen. 

  Med særlig velkomst ifølge formandens power point præsentation, side 3 og 4. 

1. Valg af ordstyrer og referent. 

  Ordstyrer: Lise Høst 
  Referent: Steffen Christiansen 

2. Godkendelse af dagsorden . Godkendt. 

3. Godkendelse af referat fra halvårsmødet den 18. november 2021.   Godkendt. 

4. Formandens beretning. 

 Delegeretforsamling den 23. - 24. november 2021 
  I det omfangsrige notat fra mødet fremgik distrikternes rolle kun meget spora-
  disk. Formanden ønskede, at distrikternes betydning blev mere synlig for  
  Landsbestyrelsen.  
  
 D9´s opgaver fremgår af folder, som beskriver D9´s opgaver. Efter redigering  
  fremsendes folderen til D9´s formænd. Yderligere eksemplarer kan fås hos    
  formanden.  

 D9´s hjemmeside er desværre ikke opdateret. 2 frivillige har i samarbejde med ÆS 
  påtaget sig opgaven som  webmaster for hjemmesiden.  
  Aktivitetskalenderen vil fremgå  af hjemmesiden, den aktuelle er vedlagt i for-
   mandens power præsentation, side 14. Referater fra ledelsesmøderne vil        
   ligeledes fremgå af hjemmesiden. 

 Der har været flere møde med Distrikt 10 og Sundhedsudvalget for at fastlægge bl. a. 
  valgprocedurer. Herom senere. 
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 Der har været Distriktstræf i Vingsted den 2. - 3. februar 2022 bl. a. med Monica  
  Krog Mayer som foredragsholder. 
 Distrikterne er til for de frivillige og for vidensformidling mellem ÆS og   
   lokalafdelingernes frivillige. 

 Distriktsledelsesmøde den 10. februar 2022 
  Indtrykket fra seminaret for distriktsformænd og næstformænd den 26. og 27. 
  oktober er, at lokalafdelingerne interesserer sig meget lidt for distrikternes     
  opgaver, hvilket betyder, at vidensdeling gennem temadage fungerer for  
  dårligt. 

  Derfor understregede formanden, at lokalafdelingernes formænd løbende skal  
  orientere bestyrelserne om D9´s aktiviteter og de muligheder D9 tilbyder. 

 Kassereren har meddelt, at han ønsker at fratræde efter 15 års virke. 

 Det er aftalt, at Annemette Sonnichsen indstilles som ny kasserer, samt at Marianne 
  Tinggaard indstilles som redaktør for “Det sker”. 

 Lokalafdelingerne  tilbydes et besøg af et medlem fra ledelsesgruppen for gennemgang 
  af D9´s muligheder.  

 Dorete Olsen: En mulighed er nyhedsbrev i lighed med mange lokalafdelingers  
  nyhedsbreve. 

 Erfaring fra Rudersdal viser meget få “klik” på hjemmesiden, men mange   
  henvendelser efter udgivelse af nyhedsbrev f. eks. om arrangementer. 

 Beretningen.   Godkendt. 

  
5. Orientering om PIU og Det regionale Sundhedsudvalg, Kai Nørrung 

 Kai er indstillet af Landsbestyrelsen som ÆS repræsentant for PIU i Region   
  Hovedstaden 
 Kurt Damsted (Sundhedsudvalget for Distrikt 10) er indstillet som næstformand. 

 Der har været konstituerende møde i PIU i Region Hovedstaden. Kai omtalte oplægget 
  til den ny klyngestruktur. Til yderligere orientering se vedhæftede fil. 

 Den udskældte Sundhedsplatform er blevet forbedret, og der er mindre utilfredshed 
  med den nu. 

 I forbindelse behandlingsgaranti på 72 timer efter overførsel af patient til kommunalt 
  regi på midlertidige pladser, er der en del uenighed,. 
  Kommunerne ønsker at give behandling i følge serviceloven. 
  Det vil giver patienten væsentlige dårligere vilkår i forbindelse med kvalitets 
  standard, egenbetaling af medicin, kost samt klagemuligheder. 

 Jens Jacob Krintel:  
 Der er forskel på kommunernes behandling, og lægerne ved ikke, hvilken   
  behandlingsmuligheder / standard de enkelte kommuner har, herunder kom- 
  munernes kvalitetsstandarter og klagemuligheder. 
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 Birger Rasmussen:  
 Hospitalet har 72 timers ansvar - men det er der tilsyneladende ikke enighed om i  
  kommunerne. 

 Gerner Nielsen: 
 Den i ÆS vedtagne proceduren for valg til PIU udvalget er ikke blevet fulgt.  
  Distrikterne i hver region skal vælge et sundhedsudvalg. 
  Derefter indstiller  sundhedsudvalget kandidater til PIU.  
  Valget skal godkendes af distriktsformændene , hvorefter Landsbestyrelsen    
  formelt skal godkende valget. 
  I forbindelse med valget af Kai Nørrung og Kurt Damsted (Distrikt 9 og 10)  for 
  den 4  års valgperiode, er valget kun foretaget af Landsbestyrelsen 

 Birger Rasmussen bekræfter at proceduren ikke i dette tilfælde er fulgt  
  Det giver ikke anledning til yderliger, og D9 formanden er yderst tilfreds  
  med valget. 

6. Rapport fra Koordinatorerne. 

 A. Ældre og Sundhedspolitik. Kirsten Holmehøj. 
  Arrangement den 20. januar 2022 efter kommunevalget med indlæg af: 
   Vicedirektør Michael Teit Nielsen, Strategi og Udvikling, ÆS, 
   Rikke Sørensen, ældrepolitisk konsulent, ÆS og 
   Michael Møller, Niras. 
  alle enmer fra det politiske område. 
   
  Der planlægges et møde for lokalformænd, samt øvrige interesserede i  
   ældre og sundhedspolitik. 
  Gode idéer fra lokalafdelingerne efterlyses. 

 B. Social-humanitært område. Lene Krintel. 
  Temadag den 18. maj 2022 er arrangeret og lokalafdelinger er adviseret. 
  Emnet er “Livtag med døden og de mange tabuer”. 
  Frivillige på Fyn har etableret en palliativ gruppe, som vil deltage med   
   erfaringer. 

  Samtalesalon med konsulent fra Vågetjenesten og ÆS planlægges. Invitation til 
  lokalafdelingerne kommer. 
   
  Lene er inviteret til arrangement i ÆS om praktisk planlægning af temadage. 

 C. It. Preben Kay 
  Temadag den 25. april 2022 med emnerne: 
   -  Migrering fra nemID til mitID. 
   -  Overførsel af data fra gammel mobil til ny mobil. 
    Mange ældre har anskaffet ny mobil p.g.a krav i f.m. mitID. 
   -  Identitetstyveri og sikkerhed. 
   -  Der er tilmeldt 63 frivillige fra D9. 
    
   Der er de sædvanlige problemer med listeværktøjerne. 

  Gerner Nielsen: Der er arrangeret møde i ÆS den 20. april 2022 om       
   sagen, herunder afholdelse i D9 af en temadag om frivilligroller og      
   listeværktøjet. 
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  Per Roswall: Migration til mitID: En måneds ventetid. Ældre har ofte problem  
   med manglende nyere pas. 
  Birgit Auhagen: Ventetid til mitID. Det er håbløst at komme i kontakt med  
   myndighederne. Et opkald til digitaliseringsstyrelsen blev nr. 68 i køen. 
  Gerner Nielsen: Rudersdal bidrager med frivillige til sortering af henvendelser  
   og forbereder ældre ved henvendelse til borgerservice. Det reducer  
   ekspeditionstiden væsentligt. 

  Mogens Hansen: Spørgsmål til ÆS: Det vil være en hjælp i f. m. tilmelding på 
   hjemmesiden at tilføje bruger profil, så data kan rettes. 
   
 D. Motion. Erik Daugaard Jensen 

  Erik´s indlæg fremgår af formandens power point præsentation, side 21. 
  
 E. Det sker.  

  Marianne Tinggaard opstiller til jobbet som redaktør.  

7. Økonomi Kasserer, Alex Henriksen. 
  
  Regnskab er fremsendt med invitationen til årsmødet. 
  Regnskabet gav ikke anledning til bemærkninger. 
  Alex fratræder efter 15 års virke. Formanden takkede for upåklagelig indsats. 

8. Bordet rundt. 

 1. Elin Damgaard, Værløse. 
  -  Førstehjælpskursus fra Redderne på 4 timer. Stor succes. 
   Flere indlæg: Røde Kors afholder gratis 1 1/2 times kurser. 
   4 timers kursus incl. Reddernes kursus er ikke gratis. 
   Referentens bemærkning: Jeg har deltaget i 4 timers hjertestarter/  
    førstehjælpskursus afholdt af Redderne i Allerød lokalafdeling. Det 
    kan anbefales. 
  -  Nyt cykelhold for dem ,”der trækker op ad bakken”: Cykelturisten. 
  -  Tysk hold planlægges. Stor interesse. 
  -  Med døden til kaffe arrangementer. Ventelister. 
  -  Kursus for bestyrelsesmedlemmer og aktivitetsledere efterlyses 
   Lise Høst: Kursus i maj og juni er udsolgt. Der planlægges kurser  
   efter årsmøderne i 2023. 

 2. Birger Rasmussen, Bornholm. 
  
  -  “Danmark spiser sammen” i uge 17. 
  -  Vingårdsbesøg med spisning. 
  -  Forberedelse til folkemøde - arrangementer 
  -  Møde med socialudvalget om indirekte planlagte besparelser på   
   kommunebudgettet for ældreområdet. 

 3. Vagn Eisensee, Helsinge. 
  
  -  Årsmøde med 2 suppleanter. God udvikling, da der kæmpes med   
   generationsskifte. 
  - Uændret aktivitetsniveau. 
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 4. Vibeke Dyrelund, Hillerød. 
   
  -Champagnekoncert med Tuxedo (Svingband fra Birkerød) betalt af   
   sårbarhedspuljen, adgang 50 kr. 
  -  Samarbejde med Hillerød musik og teater foreninger med køb af 50-100  
   billetter, som udbydes. 
  -  Bog-venner i samarbejde med biblioteket; god sårbarheds aktivitet. 
  -  Erindringsværkstedet i samarbejde med biblioteket.  

 5. Erling Petersen, Allerød. 

  - Alle aktiviteter fortsætter uændret. 

 6. Birthe Berger, Farum.  
   
  - Nyhedsbrev. Mail-kartotek opbygges og er nu på 810 mailadresser mod 
   tidligere 550. 
  -  Ældrepuljen anvendt til: 
   Søndagscafé med banko. 
   Operaforedrag med Henrik Krogsgaard og Casper Holten samt 2 sangere 
    fra operaen. 
   Filmarrangement med filmen Carlo og Ester med Helle Ryslinge i  
    hovedrollen. Stor succes 

 7. Mogens Hansen, Frederikssund. 
  
  -  Herreværelset inspirerer til ny aktivitet: 
  -  Dameværelset. (arrangeres ikke samme dag) Gode tilbagemeldinger. 
  -  Læsegruppe. Læser med børn, som har svært ved det. Udestående:   
   opgave: Børneattest. 
  -  Kulturtilbud egnsteater / biograf planlagte forestillinger. 
  -  Planlægger arrangement med advokat om fremtidsfuldmagter. 
  -  Problemer med lokaler p.g.a. begrænsninger på “el-værket”. 

  8. Nancy Viborg, Hundested. 

  -  3 dages tur til Ærø. 
  -  Sårbare ældre-fester i samarbejde med plejehjemmene. 

 9. Erik Jørgensen, Ølstykke. 

  -  Sårbare puljen anvendt til køb af Ganløserevyen. 
  -  Reddernes hjertestarter/ førstehjælpskursus. 

 10. Helle Christensen, Værløse. 
   
  -  Desværre måtte tur til Polen aflyses. 
  -  Cykelture. 
  -  Teater arrangementer. 
  -  Sårbare arrangement i samarbejde med kommunen. 

 11. Birgit Auhagen, Slangerup. 

  -  Bustur for sårbare til Gyrstinge Skovkro med spisning og underholdning er  
   planlagt til 17. juni 2022. 
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  -  Mandestue. 
  -  Udflugt til Roskilde Købmandsgård 
  -  Besøg og rundvisning hos Widex, Lynge; høreapparat produktion. 
  -  Vandretur i Kratmølle skoven, hvor Dr. Ingrid har plantet træer. 
  -  Arv og testamente ved Torsten Lønstrup. 
  -  Arrangement med Birgitte Hansen: Fra Grundtvig til Kim Larsen. 
  -  Naturexpressen (Adr: Skibby) i Hornsherred med guide. 

 12. Manfred Dietrich, Helsingør. 
  
  -  Borgermøde omkring flextrafik problemer. 
  -  Nyt magasin for alle over 50 år med reklame for ÆS aktiviteter. Der er ret  
   mange ÆS medlemmer i alder 50 - 65 år. 

 13. Gerner Nielsen, Rudersdal. 

  -  Sårbare arrangementer i samarbejde med kommunen med optræden på  
   plejehjem. 
  -  Kirkekoncert i Bistrup kirke. 
  -  René og Værsgo´ fra Græsted kro spillede Kim Larsen 
  -  Deltager i “Drømmekommune “- projekt. Påstand: 75 % af bureaukratiet  er 
   opfundet i kommunen. Kan det være rigtigt? 
   Hvordan ser en “Drømmekommune” ud? 
  -  Udvalg ifølge §17 stk 4: Rekruttering og opkvalificering af medarbejder i  
   velfærdsområdet. Task force til aktiviteter for at “tale området op” (uden 
   at forudsætte, at det er nede). 
  -  Jens Jacob Krintel: Kommunen bør allerede i skolen f.eks 8. og 9. klasser  
   motivere elever til at tage “velfærds” -uddannelser. 

 14. Kirsten Holmehøj, Hørsholm. 

  -  Vi har succes med nyhedsmail/breve og info i det lokale ugeblad. 
  -  Temamøder med politikere om alle løfterne før kommunevalget 
  -  Vi har fået en rigtig god person til demensområdet 

 15. Erik Daugaard Jensen, Fredensborg. 

  -  Tur til Nykøbing Falster. 
  -  IT- hverdag. Hjemmeside på privat server skal nedlægges. 
  -  ÆS får fælles Microsoft 365 - platform efter sommerferien. 
  - 1/2 side i lokalavisen giver god respons.       
  

9. Valg til Distriktsledelsen, jvf. Bilag 1 til dagsordenen. 

  Gerner Nielsen formand. Genvalgt. 
  Manfred Dietrich, næstformand.  Genvalgt. 
  Alex Henriksen, Kasserer, ønsker ikke genvalg. 
  Ledelsen foreslår valg af Annemette Sonnichsen som ny kasserer.    Valgt. 
  Ledelsen foreslår Marianne Tinggaard som redaktør af “Det sker”    Valgt. 

10. Valg af koordinatorer, jvf. bilag 2 til dagsordenen. 
  
  Kirsten Holmehøj; Ældrepolitik. Genvalgt. 
  Lene Krintel; Social-humanitær.  Genvalgt. 
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  Preben Kay; It.  Genvalgt. 
  Erik Daugaard Jensen , Motion. Ønsker ikke genvalg.  
   Posten er ledig. Lokalafdelingerne opfordres til at foreslå emner til posten. 

11. Valg  til Det regionale Sundhedsudvalg, jvf. bilag 3 til dagsordenen. 

  Bilag 3 til dagsordenen blev Vedtaget.    
  Kai Nørrung (PIU repræsentant).   Genvalgt. 
  Lene Krintel ønsker ikke genvalg. 
  Jens Jacob Krintel.   Genvalgt. 
  Carsten Rygaard, ny kandidat.  Valgt.  
  Lene Krintel, midlertidig suppleant  Valgt 

12. Nyt fra sekretariatet. 

  -  Ny ældretelefon konsulent: Caroline Stefansen. Der er 1 - 2 telefon opkald  
   om ugen fra en telefon-ven til en telefonvært . 
  -  Ad hoc-udvalg har undesøgt tilfredsheden med “Det sker”, og medlemmerne 
   er generelt godt tilfreds med “Det sker”. Der er dog enkelte emner, der 
   tages op til overvejelse. 
  -  Formandskursus den 18-19. maj og 1.-2- november 2022 er udsolgt 
  -  Formandskurser planlægges til efter distrikternes årsmøder foråret 2023 
  -  Planlagt dialogmøde med distrikterne maj 2022  
  -  Årsrapportmøde den 28. april 2022 for formænd og næstformænd.   
  -  Samværspolitik sendes ud i løbet af ugen efter et arbejdsgruppemøde, 
   bl.a. med, hvordan taler vi til hinanden 
  -  Temadage for alle medlemmer af sundhedsudvalg planlægges i ÆS. 

13. Tid og sted for næste møder. 

 Halvårsmøde onsdag den 16. november 2022. 

 Årsmøde onsdag den 12. april 2023. 

 Sted. Formanden undersøger alternativer til Nordsjællands Konferencecenter i Allerød. 

14. Eventuelt. 

 Intet at bemærke. 

Formanden afsluttede mødet med tak for et godt møde.  

Bilag  Formanden power point præsentation     220405 D9 årsmøde.pdf 
 Kai Nørrung´s orientering om klyngestruktur 220405 PIU klyngestruktur.pdf 
 D9 ledelse og formænd    220405Ledelse og formænd 

den 26. april 2022 
Steffen Christiansen, Sekretær D9 
Tlf.: 22942071 
Mail: birgitsteffenc@gmail.com 
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